
MOC DUCHOVNÍCH MUŽŮ – 7. 

(MOJŽÍŠ, MUŽ SOUCITNÝ A SPRAVEDLIVÝ) 

 

Drazí přátelé, vážení hosté, bratři a sestry, 

milost Vám a pokoj ve jménu našeho Pána Ježíše Krista. 

 

Když dovolíte, rád bych začal naše první společné shromáždění nového roku 

několika slovy o Žalmu 133, v němž jsou zaznamenána následující slova: 

 

Poutní píseň, Davidova. Jaké dobro, jaké blaho tam, kde bratří bydlí svorně! 

Jako výborný olej na hlavě, jenž kane na vous, na vous Áronovi, kane mu na 

výstřih roucha. Jak chermónská rosa, která kane na sijónské hory. Tam udílí 

Hospodin své požehnání, život navěky. 

 

Je pozoruhodné, že autor svá slova o „bydlení ve svornosti s bratry“ zpívá na 

cestě. Možná je to podobná zkušenost, kterou máme i my. Po domově teskníme 

a přemýšlíme zejména tehdy, když jsme na nějaké dlouhé cestě. 

 

Ve svém vyjadřování je zpěvák Žalmu velmi úsporný, jako by šetřil dechem. 

Všimněte si, že vysloví jen čtyři rozvité věty, a přesto vyzpívá vše podstatné. 

Píseň je nazvána „poutní“, tedy je určena nejspíš k pouti při výstupu na 

Chrámovou horu, cestu k Hospodinovu domu. 

 

Napadá mě: O čem jiném, než o Božím požehnání a lidské pospolitosti, by 

měl člověk zpívat, když předstupuje před Stvořitele? 

 

V několika větách je nám odhaleno možná jedno z největších tajemství života. 

To skutečné požehnání, požehnání Hospodinovo, přichází tam, kde jsou 

zdravé, pevné vztahy. Kde ti, kdo byli stvořeni k Božímu obrazu, žijí svorně – 

tedy ve vzájemné provázanosti, souladu, úctě a respektu. Takové vztahu jsou  

i pro okolí oživující jako chermónská rosa a voňavé jako výborný olej, nad to 

přináší závan nebe a věčnosti. 

 

Proto Hospodin udílí své požehnání ne ke slávě, majetku či moci, nýbrž ke 

zdravým vztahům s druhými lidmi. 

 

Pojďme společně Bohu vyzpívat svou vděčnost, pojďme mu poděkovat za dobré 

věci, které nám dává, pojďme poděkovat i za věci nelehké, kterým možná 

nerozumíme, ale můžeme si být jisti, že nás jimi Hospodin provede. 

 

 

 

 



Minulý rok jsme společně hledali tajemství moci duchovních mužů. Doufám, že 

někteří z nich nás alespoň v něčem inspirovali. Rád bych se k tématu tento rok 

rád ještě několikrát vrátil. Proto se dnes zastavíme u Mojžíše. 

 

Když se podíváte na prvních pět knih Starého zákona – Pentateuch, tak zjistíte, 

že první kniha pojednává o stvoření světa a pádu člověka i lidstva, o povolání 

Abrama a jeho cestě, a také o cestě jeho potomků, tedy praotců Izraele. 

 

Další čtyři knihy se týkají událostí, které jsou spojeny s vysvobozením 

zotročených Izraelců z Egypta pod vedením Mojžíše. Také obsahují různé 

zákony a nařízení, vyprávějí o potížích spojených s putováním po poušti. Ale jen 

druhá a třetí kapitola Exodu velmi stručně pojednává o Mojžíšově narození, 

dětství, vzdělání a dospělosti. 

 

- Co tedy o Mojžíšovi víme? 

 

Byť máme na první pohled málo informací, víme to podstatné. Narodil se jako 

třetí dítě, muže a ženy, kteří byli s ostatními Izraelci otroky Egyptského 

panovníka. Rodina se po jeho narození vzepřela faraonovu rozkazu, aby chlapce 

obětovala (vhodila) do Nilu. 

Matka vytvořila ošatku (archu), v níž synka poslala po řece, chlapce se ujala 

jedna z faraonových dcer. 

Sestra Mirjam se postarala o to, aby se dostal zpět do rodiny, když egyptské 

princezně „dohodila“ kojnou (vlastní matku Mojžíše). 

Mojžíši se dostalo egyptského vzdělání. 

V době zralosti (ve čtyřiceti letech) se začal zajímat o svůj lid a kvůli zabití 

egyptského dozorce musel utéct ze země. 

Po útěku se usadí v Midjánu, kde se přidá k rodině Reuela, který mu dá za 

ženu jednu ze svých dcer. 

Jako pastevec ovcí prožije Mojžíš dalších 40 let, než je Hospodinem povolán. 

Mojžíši je tedy 80 let, když je vyslán naplnit úkol, pro který se zrodil. 

 

Asi je dobré poznamenat, že o významu jména Mojžíš se vedou dlouhé diskuse. 

Nicméně jeho jméno v sobě především skrývá dva základní významy – 

„Vytažený“ a „Vytahující“. Je tedy tím, kdo byl zachráněn z vod Nilu 

„vytažením“, aby on sám na Boží příkaz „vytáhl“ svůj lid z otroctví Egypta.  

 

(Zkuste hádat, kde asi vznikla inspirace pro pohádku O Plaváčkovi, který 

nakonec všechno zachrání?) 

 

Když se podíváte na jeho dospívání a dospělost, zjistíte, že nebyl zrovna žádný 

„lumen“. Zapomeňme, prosím, na chvíli na populární animák Princ Egyptský. 

 



Mojžíš je skutečně normálním člověkem, který selhává – zabije egyptského 

dozorce, před spravedlivým trestem uteče do zahraničí, opustí svůj lid, své 

chlebodárce a vychovatele. Možná právě proto je tím nejlepším materiálem, 

s nímž může Bůh ve svém plánu záchrany Izraelců počítat, s nímž může 

pracovat. 

 

Z toho mála, co zatím známe, můžeme vytáhnout to nejdůležitější: 

 

1) Mojžíš není žádný zázračný divotvorce, je to obyčejný syn muže a ženy. 

(Bůh si může povolat ke službě kohokoliv a v jakémkoliv věku. Syna 

otroka a otrokyně, ale třeba i tebe!) 

 

2) Mojžíš má sklony stát na straně slabšího, je to určitý soucit s trpícími  

a zároveň cit pro spravedlnost. Snaží se bránit své bratry, a proto zabije 

egyptského dozorce, později brání dcery Reuela (Jitra) proti drzým  

a neomaleným pastevcům. (Jaké přirozené sklony máš ty?) 

 

3) Mojžíš se nebojí s Bohem diskutovat, prověřovat, ptát se. (Jak ty sám 

prověřuješ, zda to, co následuješ, je skutečně Boží hlas, Boží cesta?) 

 

Ve skutečnosti jsme se dozvěděli ještě jednu velmi důležitou věc – o Bohu 

samotném. Boží plány a záměry se uskuteční navzdory tomu, co člověk 

zamýšlí, navzdory tomu, jaké jsou okolnosti, i tomu, jak dané okolnosti 

vnímáme. Jde jen o to, zda se chceme stát aktivními účastníky těchto záměrů. 

 

Pojďme se společně podívat na slova, která jsou zaznamenána v knize Exodus, 

ve 3. kapitole, verších 1-11: 

 

Mojžíš pásl ovce svého tchána Jitra, midjánského kněze. Jednou vedl ovce až za 

step a přišel k Boží hoře, k Chorébu. Tu se mu ukázal Hospodinův posel  

v plápolajícím ohni uprostřed trnitého keře. Mojžíš viděl, jak keř v ohni hoří, ale 

není jím stráven. Řekl si: „Zajdu se podívat na ten veliký úkaz, proč keř 

neshoří.“ 

Hospodin viděl, že odbočuje, aby se podíval. I zavolal na něho Bůh zprostředku 

keře: „Mojžíši, Mojžíši!“ Odpověděl: „Tu jsem.“ Řekl: „Nepřibližuj se sem! Zuj 

si opánky, neboť místo, na kterém stojíš, je půda svatá.“ A pokračoval: „Já jsem 

Bůh tvého otce, Bůh Abrahamův, Bůh Izákův a Bůh Jákobův.“ Mojžíš si zakryl 

tvář, neboť se bál na Boha pohledět. 

Hospodin dále řekl: „Dobře jsem viděl ujařmení svého lidu, který je v Egyptě. 

Slyšel jsem jeho úpění pro bezohlednost jeho poháněčů. Znám jeho bolesti. 

Sestoupil jsem, abych jej vysvobodil z moci Egypta a vyvedl jej z oné země do 

země dobré a prostorné, do země oplývající mlékem a medem, na místo 

Kenaanců, Chetejců, Emorejců, Perizejců, Chivejců a Jebúsejců. 



Věru, úpění Izraelců dolehlo nyní ke mně. Viděl jsem také útlak, jak je Egypťané 

utlačují. Nuže pojď, pošlu tě k faraónovi a vyvedeš můj lid, Izraelce, z Egypta.“ 

Ale Mojžíš Bohu namítal: „Kdo jsem já, abych šel k faraónovi a vyvedl Izraelce 

z Egypta?“ 

 

K příběhu, který máme před sebou, je nutné poznamenat důležitou věc: Mojžíš 

už není žádný splašený mladíček. Dobu mládí a zrání nechal daleko za sebou, 

stejně jako vzpomínky na Egypt a na svůj lid. Nyní před námi stojí zralý 

osmdesátiletý muž, patriarcha, otec rodiny, zkušený pastevec. Muž, kterého 

zřejmě v životě už máloco překvapí. 

 

A přesto si ani on nemůže pomoci. Přemůže ho zvědavost tehdy, když spatří 

něco nevídaného – hořící keř, který není ohněm stráven. Projevuje zároveň  

i značnou odvahu, když jde prozkoumat tuto neobvyklou věc. 

 

- Jak Bůh promlouvá k Mojžíšovi? 

 

- Nejprve ho varuje, že tam, kde stojí, jde o svaté místo (svaté věci). 

 

- Osloví Mojžíše jménem (zná ho osobně). 

 

- Připomene mu, že zná jeho rodinu a celý příběh či dějiny jeho rodu (jsem 

Bůh tvého otce, Bůh Abrahama, Bůh Izáka a Bůh Jákoba). 

 

- Seznamuje Mojžíše s důvodem, proč přichází – jako ten, kdo osvobozuje, 

jako ten, kdo přináší naplnění slibu praotcům. 

 

- Popisuje Mojžíšovi situaci jeho soukmenovců v Egyptě a tím mu 

připomíná jeho minulost. 

 

- Nakonec Mojžíše povolává k úkolu: „Pošlu tě do Egypta, abys vyvedl 

můj lid.“ 

 

- Tváří v tvář Mojžíšově zkušenosti si polož sám otázku: Jakým způsobem 

Bůh promlouvá ke mně? 

 

Ke cti Mojžíše slouží skutečnost, že netrpí „mesiášským komplexem“. Jeho 

první reakce je: Kdo jsem já? 

 

To je výborná otázka, kterou si můžeme (a nejspíš i máme) položit 

v okamžiku, kdy stojíme před nějakou výzvou, nesnadným úkolem, něčím, co 

přesahuje naše lidské schopnosti a možnosti: Kdo jsem já? (Mám na to?) 

 



Jen těžko můžeme říct, co se Mojžíšovi tehdy honilo hlavou. Byl přeci jenom 

obyčejným pastevcem. Slávu egyptského dvora, vzdělání i ambice nechal 

mnoho let za sebou. A možná si byl i moc dobře vědom toho, co v minulosti 

pokazil, a že vracet se do Egypta, z pohledu kdysi uprchlého otroka a vraha, 

není moc chytrý nápad. 

 

Mojžíš tedy velmi odvážně Bohu odkryje své pochybnosti. A to je další 

skutečnost, kterou na Mojžíšovi shledávám jako výjimečnou. Ačkoli má někdy 

problém mluvit s lidmi, nebojí se vést rozhovor s Bohem. Nejenom v tomto 

případě, ale ještě mnohokrát v budoucnosti. 

 

Když se podíváte dál, jak náš dnešní příběh pokračuje, zjistíte, že si Hospodin 

Mojžíše „namlouvá“. Rozhovor mezi těmi dvěma by se dal klidně nazvat 

„přesvědčovací kampaní“. 

 

Když dojdete na konec dialogu, zjistíte, že Mojžíš, jako správný Žid, byl 

v argumentaci dosti úmorný, dokonce tak, že i Bohu došla trpělivost. Nakonec 

totiž Mojžíšovi naznačil: „Hele, dost už řečí. Prostě jdeš.“  

 

- Co tedy dávalo Mojžíšovi moc? 

 

Jeho soucit s trpícími a cit pro spravedlnost, jeho odvaha a zdravé pochybnosti 

(o sobě), a také postoj, že si na nic nehrál. 

 

Poslední otázka pro nás: Co mě nakonec přesvědčí o tom, že mám vykonat 

něco, co se mi zrovna nechce, nebo se mi to „nějak nezdá“? 

 

Petr Plaňanský (KS Nymburk 7.1.2024)  


